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Pod koniec października obchodzony jest Światowy Dzień Terapii Zajęciowej. Z tej 
okazji burmistrz Teresa Substyk zaprosiła do ratusza przedstawicieli tej grupy 
zawodowej, którym podziękowała za ich pracę i przekazała gratulacje wraz z drobnymi 
upominkami i kwiatami. W tym roku wyróżnienia otrzymali Witold Rutkowski 
i Paweł Czerwiński, pracujący w Środowiskowym Domu Samopomocy oraz Damian 
Zawaliński, pracownik Warsztatu Terapii Zajęciowej.

R O Z M O WA Z  H A N K Ą  S TA M M , 
DYREKTOREM MIEJSKO-GMINNEGO 
O Ś R O D K A P O M O C Y S P O Ł E C Z N E J 
I IWONĄ KONASZEWSKĄ, ZASTĘPCĄ 
DYREKTORA MGOPS.

–  1  l i s t o p a d a  w e s z ł a  w  ż y c i e 
nowelizacja ustawy o pomocy społecznej. 
Jak zmiany wpłyną na działalność 
ośrodka?

– Hanka Stamm: Zmiany ustawy 
o pomocy społecznej dotyczą między innymi 
nazewnictwa, np. mieszkania chronione 
z m i e n i ą  n a z w ę  n a  „ m i e s z k a n i a 
wspomagane”. Kolejną kwestią jest rozwój 
usług opiekuńczych. Ustawa wprowadza 
nową formę – usługi sąsiedzkie. Będą one 
wyglądały tak, że osoby mieszkające 
chociażby na terenach wiejskich, gdzie w tej 
chwili nie ma możliwości zabezpieczenia 

Dokończenie na str.  5

usług opiekuńczych przez ośrodek pomocy 
społeczne j ,  będą  mia ły  możl iwość 
skorzystania z pomocy drugiej osoby – 
sąsiada, znajomego czy kogoś innego, kto 
zgodzi się taką pomoc sąsiedzką pełnić. 
Trzecią sprawą jest to, że nowelizacja 
zakłada, że jeżeli osoba pobiera świadczenia 
długotrwałe, np. zasiłek stały czy jest 
wydana decyzja Środowiskowego Domu 
Samopomocy, to do tej pory pracownik 
socjalny musiał wchodzić do środowiska co 
najmniej co 6 miesięcy, a ustawa wprowadza 
możliwość, że będzie mógł chodzić tylko raz. 
Tym samym nowelizacja zmniejsza ilość 
pracy pracownika socjalnego. Zmienia się 
t e ż  w y s o k o ś ć  z a s i ł k u  s t a ł e g o , 
przyznawanego osobom, które posiadają 
znaczny  lub  umia rkowany  s top ień 
niepełnosprawności  a lbo całkowitą 
niezdolność do pracy ustaloną przez Zakład 

Pomagają
potrzebującym

Pani JANINA BIGOŃ 10 listopada 
skończyła 100 lat. Z gratulacjami do jubilatki 
uda l i  s ię  burmis t rz  Teresa  Substyk , 
przewodniczący rady miejskiej Bartłomiej 
Czaki i kierownik Urzędu Stanu Cywilnego 
Justyna Żebrowska – Dudek. W następnym 
numerze kilka słów o jubilatce .
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Dyżury aptek

Do 19 LISTOPADA
„Leśna” (ul. Leśna 19)

20 - 26 LISTOPADA
„W Przychodni” (ul. Powstańców 7a)

27 LISTOPADA - 3 GRUDNIA
„Wracam do Zdrowia” (ul. Leśna 12)

Pani Violetcie Drej wyrazy żalu i 
współczucia z powodu śmierci Mamy

Śp. Marii 
Szarafińskiej

składają
Zarząd oraz pracownicy

SOLMED Sp. z o. o.

Czy to dużo jest, czy mało ?
Myślimy, wspominamy
i sami już nie wiemy,
kiedy to zleciało.

Przecież jeszcze wczoraj
tacy młodzi byliśmy,
snuliśmy razem plany,
rodzinę zakładaliśmy.

W codziennym nawale,
spraw błahych i ważnych,
stawaliśmy przed wyborem
niełatwym i odważnym.

Troski i zmartwienia
nas nie omijały
i z chwilami radości
wciąż się przeplatały.

I tak lata mijają
w trudzie i w rutynie
a my chcemy być młodzi
w szczęścia odrobinie.

Z dumą spoglądamy
w przyszłość swoich dzieci,
chcemy dla nich najlepiej,
choć ich czas też leci.

Cóż, tych lat minionych
już nie przywrócimy,
lecz możemy żyć pięknie,
pełni różnych pasji
- żyjąc dla ludzi i z nimi.

Anna Chwałek

Tak jubileusz 50-lecia par małżeńskich, 
które 9 listopada otrzymały medale „Za 
d ługo le tn i e  pożyc ie  ma łżeńsk ie” 

Połowa
wieku razem

Dokończenie na str. 8

Na  we rn i s aż  p r ac  w  konkur s i e 

plastycznym „Tacy sami” przybyło mnóstwo 
p r z e d s z k o l a k ó w  i  u c z n i ó w  s z k ó ł 
podstawowych, którzy przekazali swoje 
dzieła do oceny komisji konkursowej. 

W sumie Lech Lewandowski ,  Kinga 
Kubacka i Witold Rutkowski oceniali 73 
prace.

Ponieważ tegoroczna edycja konkursu, 
organizowanego przez Stowarzyszenie na 
r z e c z  O s ó b  N i e p e ł n o s p r a w n y c h 
i  Ś rodowiskowy Dom Samopomocy, 

przebiegała pod hasłem „Świat czytany 
dotykiem”, wiele prac uczestnicy wykonali 
technikami umożliwiającymi odczytanie ich 
przy pomocy dłoni. 

W grupie przedszkoli I miejsce zajęła 
Zuzanna Zakrzewska za swój kolorowy 
dywanik, II miejsce przypadło Laurze 
Dybikowskiej ,  trzecie Nadii Banaś . 
Wyróżniono Antoniego Deca, Celinę 
Pietrzycką i Nelę Kosińską.

W kategorii  szkół podstawowych 
w grupie klas I – III I miejsce zajął Marcel 
Artwik, II miejsce - Maja Sell, III miejsce - 
Kinga Brzuchnalska .  Wyróżn ien ia 
otrzymały: Antonina Trzeciakowska, Nina 
Pełczyńska ,  Iga Wiśniewska ,  Ania 
Krywalska. Wśród uczniów klas IV – VI 
I miejsce zdobyła Iga Bylińska, II miejsce – 
Amelia Łojewska, III miejsce – Julia 
Kaplarna. Wyróżnienie trafiło do Jana 
Gackiego. 

Uczestnicy Środowiskowego Domu 
Samopomocy zapoznali się z 47 pracami. Po 
ich obejrzeniu postanowili, że nagrodę 
specjalną przyznają za pracę pt. ”Przyjaźń nie 
ma granic” (rysunek), którą wykonała Julia 
Kaplarna.

Nie zabrakło oprawy artystycznej 
w wykonaniu występującej w SCK Emilii 
Gdaniec. Zaśpiewała ona piosenkę „Co się 
śni niewidomym”. Pojawiła się przed 
publicznością z zawiązanymi oczami, 
ponieważ tegoroczna edycja konkursu 
p l a s t y c z n e g o  n a w i ą z y w a ł a  d o 
p r z y p a d a j ą c e g o  1 3  l i s t o p a d a 
Międzynarodowego Dnia Niewidomych.

Beata Rogowska, kierownik ŚDS, 
podziękowała uczniom i przedszkolakom za 
przybycie i liczny udział w konkursie, 
a sponsorom za udzielone wsparcie.

Czytając
dotykiem
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W przyszłym roku ze  środków 
Soleckiego Budżetu Obywatelskiego będą 
realizowane trzy projekty – jeden 
inwestycyjny i dwa nieinwestycyjne. Są to 
„ReAktywacja” (projekt inwestycyjny) 
oraz „Wydanie dzieł zebranych związanej 
z Solcem Kujawskim pisarki i poetki 
okresu międzywojnia - Aliny Prus – 
Krzemińskiej” i „Komiks w bibliotece!”.

Zakres tematyczny pierwszego z nich 
obejmuje stworzenie miejsca do rekreacji 
i odpoczynku dla mieszkańców gminy oraz 
dla osób korzystających ze ścieżki 
rowerowej (lokalizacja w Otorowie). Strefa 
zawiera miejsce zabawy z elementami 

żywej architektury ogrodowej (szałas 
i dwudziestometrowy tunel z żywo 
rosnącej wierzby), plac zabaw dla dzieci, 
altanę z miejscem do grillowania oraz plac 
aktywności sportowej z koszem do gry 
w koszykówkę, siłownią zewnętrzną, 
stołami do gry w tenisa stołowego i do gry 
w piłkarzyki. Projekt ten, za zgodą 
wnioskodawcy wymaga zmiany zakresu 
r o b ó t  i  k o s z t ó w  z  u w a g i  n a 
uwarunkowania prawno-techniczne.

K o l e j n y  p r o j e k t  p o l e g a  n a 
opracowaniu i wydaniu dzieł zebranych 
Aliny Prus-Krzemińskiej, pisarki i poetki 
okresu międzywojnia. Pisarka swoją 

twórczość publikowała przede wszystkim 
w Dzienniku Bydgoskim, Nowym 
Kurierze, Polskiej Niwie i Światku 
Dziecięcym. Wydała także powieść 
zatytułowaną „Barczatka”.

Natomiast dzięki drugiemu projektowi 
nieinwestycyjnemu będzie uzupełniony 
ks ięgozbiór  komiksowy soleckie j 
Biblioteki Publicznej poprzez zakup 
komiksów o różnorodnej tematyce, np. 
o superbohaterach, kryminalnych oraz 
edukacyjnych, dzięki którym dzieci mogą 
zdobywać wiedzę, a rodzice mogą 
tłumaczyć im świat dorosłych.

Wartość projektu „ReAktywacja” 
przyjęta do realizacji wynosi 250 tys. zł, 
pozostałych po 10 tys. zł na każdy.

A jak głosowaliśmy na poszczególne 
projekty dopuszczone do głosowania? 
Było ich siedem, pięć inwestycyjnych 
i dwa nieinwestycyjne. W głosowaniu 
oddano 1950 głosów (w tym 1883 głosy 
ważne). Najwięcej uzyskał projekt 
„ReAktywacja” – 889; w następnej 
kolejności były: „Każdy rodzaj sportu 
niesie za sobą bogaty skarbiec wartości” – 
507, „PRZYSTANEK NA RELAKS – 
strefa kultury, sportu, wypoczynku 
i rekreacji” – 273; „Plac zabaw” – 105; 
„Budowa wiaty rowerowej ze stacją 
naprawy rowerów i deskorolek oraz 
infrastrukturą towarzyszącą na parkingu 
przy ul. Garbary” – 43; „Wydanie dzieł 
zebranych związanej z Solcem Kujawskim 
pisarki i poetki okresu międzywojnia - 
Aliny Prus – Krzemińskiej” – 42; „Komiks 
w bibliotece!” – 24.

SOLECKI BUDŻET OBYWATELSKI

Trzy projekty
do realizacji

W dniach 27-29 października br. w Łodzi 
odbyło się szkolenie przedstawiciel i 
Wojskowych Oddziałów, Kół i Klubów PTTK 
oraz posiedzenie Komisji Zarządu Głównego 
PTTK do Współpracy z Wojskiem Polskim. 
Coroczne spotkanie jest okazją do oceny 
realizacji przedsięwzięć turystycznych 
w środowisku wojskowym, a także przyjęcia 
kierunków działalności na najbliższą 
przyszłość. Ponadto w trakcie spotkania 
wręczane są wyróżnienia honorowe dla 
najbardziej aktywnych oddziałów, kół, 
k l u b ó w  o r a z  t u r y s t ó w.  W  g r o n i e 
wyróżnionych, a konkretnie w kategorii 
„Wojskowy Klub PTTK Roku” znalazł się 
Klub Turystów Pieszych „Horyzont” z Solca 
Kujawskiego. Nagrodę dla „Horyzontu” 
odebrał prezes klubu, a jednocześnie prezes 
Oddziału PTTK przy Klubie Inspektoratu 
Wsparcia Sił Zbrojnych w Bydgoszczy – 
Łukasz Wojtecki.

„Horyzont”
klubem roku

W przeddzień Narodowego Święta 
Niepodległości w soleckich szkołach 
i przedszkolach odbyły się koncerty (fot. 
szkoła muzyczna). Młodsi i starsi przy 
w s p a r c i u  s w o i c h  n a u c z y c i e l i 
i wychowawców przygotowali przepiękne 
przedstawienia. 11 listopada było równie 
patriotycznie podczas uroczystości 
zorganizowanych przez samorząd. Po 
mszy delegacje złożyły wiązanki i zapaliły 
znicze pod pomnikiem Powstańców 
Wielkopolskich, a z towarzyszeniem 
orkiestry dętej OSP uczestnicy 105. 
r o c z n i c y  o b c h o d ó w  o d z y s k a n i a 
niepodległości odśpiewali hymn w ramach 
akcji „Niepodległa do hymnu”.
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Solec na starej fotografii (26)

Dziś wracamy na solecki rynek. Na zdjęciu widzimy budynek postawiony jeszcze 
w XIX wieku przez firmę Augusta Schillera. W dwudziestoleciu międzywojennym 
mieścił się tam sklep kolonialny, w którym można było zakupić na przykład kawę, 
kakao, czekoladę, jak również wyroby tytoniowe. Prezentowane zdjęcie zostało 
wykonane w dzień święta Bożego Ciała. Świadczą o tym widoczne na budynku 
ozdoby, jak również przygotowany doraźnie ołtarz. Prezentowana fotografia jest 
kolejną z bogatej kolekcji pamiątek po przedwojennym soleckim fotografie – 
Bronisławie Krügerze, przekazanej do Muzeum Solca przez Kazimierza Stępnia.

Przychodnia Rodzinna, w której leczy 
się pięć tysięcy solecczan, pół roku temu 
przeszła zmiany własnościowe. Do grona 
dotychczasowych wspólników, założycieli 
p r z y c h o d n i ,  l e k a r z y  S ł a w o m i r a 
Jakubińskiego i Jerzego Rajewskiego 
dołączyły dwie kolejne osoby - lekarki 
Marta Gaj i Mariola Krause. Obie 
specjalizują się w medycynie rodzinnej. 
Pierwsza jest kierownikiem przychodni, 
druga jest w trakcie drugiej specjalizacji     
- z psychiatrii.

Jak zauważyli pacjenci, od pewnego 
czasu w przychodni przy ul. Piastów 
z a c h o d z ą  z m i a n y.  Tr w a j ą  p r a c e 
remontowe, zmienia się personel. Jaki to 
będzie miało wpływ na obsługę pacjentów? 
O szczegółach opowiedziała nam M. Gaj, 
kierownik przychodni.

- Mamy dużo świeżych pomysłów. 
Właśnie  t rwa remont  przychodni . 
Stworzyliśmy ścieżkę diabetologiczną 
opieki koordynowanej dla naszych 
pacjentów, zatrudniliśmy nowych lekarzy, 
co zwiększyło dostępność do lekarza 

rodz innego.  Mamy też  możl iwość 
wykonywania badań USG. Przychodnia 
planuje również otwarcie gabinetu 
ginekologicznego w ramach NFZ. Dodam, 
że każdy nasz pacjent z rozpoznaną 
cukrzycą może skorzystać z bezpłatnych 
porad dietetyka klinicznego. W wypadku 
pacjentów, których glikemia nie jest 
zadowalająca,  będzie  przyjeżdżał 
d iabetolog z  Torunia .  Jako jedni 
z nielicznych w województwie prowadzimy 
opiekę koordynowaną, która nie jest 
obowiązkowa, ale jest taką dodatkową 
aktywnością przychodni. Także w ramach 
NFZ. Chcemy zapewnić jak największą 
dostępność do bezpłatnych porad.

J a k  u s ł y s z e l i ś m y,  o b i e  n o w e 
współwłaścicielki pracowały w wielkich 
centrach medycznych, w których było 
wielu lekarzy nie tylko specjalistów ale 
także podstawowej opieki zdrowotnej 
(POZ). Dlatego są przyzwyczajone do 
tego, żeby pacjenci mieli dostępność na 
miejscu nie tylko specjalistów medycyny 
rodzinnej. Stąd właśnie przeniesienie 

d o t y c h c z a s o w y c h  d o ś w i a d c z e ń 
zawodowych na grunt soleckiej Przychodni 
R o d z i n n e j .  D o  c z a s u  z m i a n y 
własnościowej w przychodni przyjmowało 
dwoje lekarzy. Obecnie jest ich sześcioro, 
pięciu lekarzy rodzinnych i pediatra.

W remontowanej części budynku 
pojawią się kolejne gabinety. W pierwszej 
kole jności  ma to  być gabinet  d la 
g i n e k o l o g a ,  w  k t ó r y m  b ę d ą  t e ż 
wykonywane profilaktyczne badania 
cytologiczne w ramach NFZ. Taki jest plan.

- Będzie też gabinet pielęgniarsko – 
położniczy, w którym położne i pielęgniarki 
będą też edukować pacjentów. Myślimy 
również, aby w dalszej części przychodni 
otworzyć centrum fizjoterapeutyczne.

J e d n y m  z  c e l ó w  d z i a ł a l n o ś c i 
przychodni jest współpraca z Przychodnią 
Solmed. M. Gaj podkreśliła, ze Solmed 
wykonuje dla Przychodni Rodzinnej część 
badan diagnostycznych:

- Jesteśmy otwarci na współpracę 
i w każdym aspekcie ją otrzymujemy. 
Z naszej strony deklarujemy to samo.

Z rozmowy dowiedzieliśmy się 
o dalszych planach. Przychodnia będzie 
starać się o inne ścieżki koordynowane. 
Zdaniem M. Gaj tak właśnie w przyszłości 
będzie wyglądała opieka nad pacjentem. 
W planach jest  również wdrożenie 
w przychodni, w ramach NFZ, ścieżek 
kardiologicznej, pulmonologicznej, 
endokrynologicznej.

Do momentu zwiększenia liczby 
lekarzy, pacjenci musieli sporo czekać na 
wizytę. Kierownik przychodni wskazała, iż 
priorytetem jest, aby wizyta była jak 
najszybciej:

- Stawiamy na to, by pacjent w potrzebie 
nie był odsyłany. Szczególnie jeśli chodzi 
o dzieci. Zwracamy uwagę, aby nie musiały 
jeździć i korzystać z pomocy doraźnej, gdy 
nie ma takiej potrzeby. Stajemy na głowie 
by to osiągnąć. Zawsze się zdarzy, że 
jakiegoś pacjenta nie jesteśmy w stanie 
przyjąć tego samego dnia, ale staramy się 
wtedy wyznaczyć nieodległy termin  wizyty. 
Z w r ó c ę  j e s z c z e  u w a g ę  n a  p r a c ę 
pielęgniarek, które są zaangażowane 
w  r e a l i z a c j ę  w i e l u  p r o g r a m ó w 
profilaktycznych – gruźlicy, układu 
krążenia, szczepień. Kiedy będziemy mieli 
gabinet ginekologiczny, będziemy mogli 
prowadzić profilaktykę chorób kobiecych. 
W dalszej kolejności chcemy postawić też 
na psychiatrię i fizjoterapię w ramach NFZ.

Kiedy zapytaliśmy o czas wdrożenia 
tych planów, dowiedzieliśmy się, że do 
końca roku ma poprawić się komfort 
pacjentów oczekujących na wizytę. Dzięki 
modernizacji bardziej przestronne będą 
korytarze, zwiększy się poczekalnia. 
W przyszłym roku - remont elewacji. Baza 
usług medycznych będzie poszerzała się 
wraz zagospodarowaniem budynku, 
którym przychodnia dysponuje.

Zbigniew Stefański

O zmianach
w Przychodni Rodzinnej
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Ubezpieczeń Społecznych i nie mają prawa 
do własnego świadczenia rentowego lub 
emerytalnego. Od stycznia najwyższa 
wysokość tego zasiłku to będzie 1000 zł, 
a najniższa – 100 zł.

– Jak wiele osób w skali roku korzysta 
z pomocy MGOPS?

– H.S.: Jest to około 500 rodzin. Z tym że 
jest to różnego rodzaju pomoc. Są to m.in. 
świadczenia pieniężne, usługi opiekuńcze, 
niektóre osoby korzystają też z terapii 
zajęciowej w Środowiskowym Domu 
Samopomocy czy w Warsztacie Terapii 
Zajęciowej. W Klubie Samopomocy mamy 
obecnie piętnaście osób. Trzy osoby 
korzystają z mieszkania wspomaganego. 
Bardzo dużo osób w tej chwili korzysta też 
z pracy socjalnej. Pracownicy socjalni, 
w oparciu o kontrakt socjalny, czyli ustalenia 
pomiędzy pracownikiem socjalnym, a daną 
osobą ,  małymi  kroczkami  próbują 
wprowadzić zmiany w poszczególnych 
rodzinach.

– Iwona Konaszewska: Od początku 
roku mieliśmy około 70 takich zgłoszeń 
zewnętrznych, gdzie pracownicy socjalni 
w ramach pracy socjalnej wychodzili na 
różnego rodzaju interwencje.

– Od lutego 2022 dodatkową kwestią 
jest pomoc osobom z Ukrainy. Jak duże to 
było wyzwanie?

– H.S.: Od momentu wybuchu wojny 
cały ośrodek pracował na rzecz osób, które 
o p u ś c i ł y  U k r a i n ę .  N a  p o c z ą t k u 
prowadziliśmy magazyny, w których 
zbieraliśmy żywność czy środki higieniczne. 
Pracownicy w formie wolontariatu pełnili 
dyżury, wydawali żywność. Ponadto osoby 
z  Ukrainy korzysta ją  ze  świadczeń 
rodzinnych i z tzw. zasiłku jednorazowego, 
celowego, w wysokości 300 zł. W tym roku 
w tej sprawie mieliśmy złożonych 115 
wniosków, a od początku wybuchu wojny – 
ponad 550.

– I.K: Poza tym dzieci z Ukrainy 
korzystały też z obiadów w szkole, była to 
pomoc doraźna. Teraz dla tych osób 
prowadzona jest pomoc w formie ciepłego 
posiłku, ale trzeba spełnić kryterium 
dochodowe – 776 zł w przypadku osoby 
samotnej, a w rodzinie 600 zł na osobę.

– Oprócz tego ośrodek zapewnia też 
wiele innych ciekawych form pomocy dla 
różnych grup społecznych. Jest to 
chociażby Korpus Wsparcia Seniorów. 
Jak oceniają Panie to przedsięwzięcie 
oraz jak ono wyglądało?

– H.S.: Wsparcie dla seniorów dotyczy 
głównie kwestii opasek bezpieczeństwa. 
W tej sprawie prowadzone są dwa programy. 
Pierwszym jest Korpus Wsparcia Seniorów, 
w którego ramach udało się pozyskać środki 
finansowe na zakup 30 opasek. Kolejnym 
programem jest Teleopieka. Dzięki niemu 

Dokończenie ze str. 1

zakupiono tyle samo opasek dla osób 
starszych.

–  Z czego  wynika  l i czba  osób 
zainteresowanych tymi programami?

– H.S. :  Zainteresowanie wynika 
z warunków programów. Jeżeli chodzi 
o Program 75+, to te opaski mogły otrzymać 
wyłącznie osoby w wieku powyżej 75 lat, 
a jeżeli chodzi o Korpus Wsparcia Seniorów, 
to przewidywał on pomoc dla osób 65+. 
Nabór przebiega w taki sposób, że na 
stronach ośrodka pomocy społecznej oraz 
urzędu miejskiego umieszczana jest 
informacja o tym, że osoby w określonej 
grupie wiekowej mogą z takiej pomocy 
skorzystać. Następnie zainteresowani 
zgłaszają się do nas. W pierwszej kolejności 
weryfikowana jest kwestia wieku, a potem 
niepełnosprawności czy różnego rodzaju 
chorób.

– Kolejną ważną kwestią jest pomoc 
w postaci Świetlicy Środowiskowej. Jak 
wiele dzieci z niej korzysta oraz z jakimi 
problemami zmagają się ich rodziny?

– I.K.: Świetlica Środowiskowa działa 
w oparciu o ustawę o wspieraniu rodziny 
i systemie pieczy zastępczej. Uczęszcza do 
niej piętnaścioro dzieci. Ponieważ jej 
działalność jest finansowana ze środków 
pochodzących ze sprzedaży i podawania 
n a p o j ó w  a l k o h o l o w y c h ,  g ł ó w n i e 
przeznaczona jest dla dzieci zagrożonych 
wykluczeniem społecznym. W pierwszej 
kolejności nawiązujemy kontakt ze szkołami 
i pracownikami socjalnymi, by skierować 
tutaj dzieci, w których rodzinach występują 
różnego rodzaju problemy.

– A jak wygląda wsparcie dla osób 
uzależnionych od alkoholu czy innych 
substancji na terenie naszej gminy?

– I.K.: Na terenie gminy działają punkty 
konsultacyjne dla mieszkańców. Mamy trzy 
takie punkty – Punkt Konsultacyjny dla Osób 
z  Problemem Alkoholowym,  Punkt 
Konsultacyjny ds.  Przeciwdziałania 
Przemocy w Rodzinie i Punkt Konsultacyjny 
d s .  P r z e c i w d z i a ł a n i a  N a r k o m a n i i . 
W pierwszym punkcie przyjmuje specjalista 
od problemów uzależnień. Jest on czynny raz 
w  tygodn iu ,  t r zy  godz iny.  Po rady 
i konsultacje są nieodpłatne dla wszystkich 
mieszkańców. Punkt ds. Przeciwdziałania 
Przemocy w Rodzinie czynny jest dwa razy 
w tygodniu – w czwartki przez trzy godziny 
przyjmuje psycholog, w piątki przyjmuje 
kurator zawodowy. Punkt Konsultacyjny 
ds. Przeciwdziałania Narkomanii czynny jest 
dwa razy w miesiącu po dwie godziny, 
w zależności od potrzeby. Kiedyś ten punkt 
był w szkołach, ale przenieśliśmy go do 
budynku na Placu Jana Pawła II i w ten 
sposób wszystkie te punkty znajdują się 
w jednym miejscu.

– Od 2005 roku funkcjonuje też 

Warsztat Terapii Zajęciowej. Na czym 
polega jego codzienna działalność?

– I.K.: Na co dzień z warsztatu korzysta 
30 osób. Działa tam sześć pracowni: 
rękodzieła, rzemiosła twórczego, stolarska, 
gospoda r s twa  domowego ,  t e chn ik 
biurowych i krawiecka.

– H.S.: Osoby tam przychodzące uczą się 
różnego rodzaju umiejętności. Warsztat 
Te r a p i i  Z a j ę c i o w e j  m a  n a  c e l u 
przygotowanie ich do podjęcia pracy 
zawodowej. Liczba osób uczęszczających 
na zajęcia się zmienia. Kiedy komuś uda się 
pod jąć  p racę  zawodową,  wówczas 
rozpoczynany  jes t  nas tępny  nabór 
i pojawiają się nowi uczestnicy zajęć.

– Czy jest jeszcze jakaś kwestia, którą 
Panie chciałyby poruszyć?

– H.S.: Działa też Klub Samopomocy 
„Stokrotka”. Obecnie składa się on z 15 osób 
i muszę powiedzieć, że osoby starsze są 
bardzo zadowolone. Zajęcia prowadzi 
kierownik Sylwia Chełminiak, którą 
seniorzy uwielbiają. Na Placu Jana Pawła II 
4 mamy też mieszkania wspomagane dla 
osób  s t a r szych .  Wys tąp i łyśmy też 
z wnioskiem do urzędu marszałkowskiego 
o przekształcenie Miejsko – Gminnego 
Ośrodka Pomocy Społecznej w Centrum 
Usług Społecznych. Głównie dlatego, że 
widzę potrzebę rozwoju usług społecznych 
na rzecz mieszkańców naszego miasta, 
a Centrum Usług Społecznych będzie 
dawało nam taką możliwość. Będzie to 
oznaczało  szansę  na  pozyskiwanie 
w i ę k s z y c h  ś r o d k ó w  z  z e w n ą t r z 
i rozszerzenie usług.

– 21 listopada obchodzimy Dzień 
Pracownika Socjalnego. Co motywuje do 
codziennej ciężkiej pracy na rzecz 
pomocy innym?

– H.S. :  O to  t rzeba by zapytać 
pracowników socjalnych, choć my też 
byłyśmy pracownikami socjalnymi. Myślę, 
że osoby, które pełnią tę rolę, muszą mieć 
w sobie bardzo dużo empatii i chęci 
pomagania. Najważniejszy dla nas jest 
uśmiech dziecka. Jeżeli uda się pomóc 
rodzinie, to uda się pomóc przede wszystkim 
dziecku. Gdy widzimy, że dzięki naszej 
pracy nie ma konieczności umieszczania 
dziecka w placówce czy w rodzinie 
zastępczej, gdy widzimy, że udało nam się 
uratować sytuację w domu rodzinnym, to nie 
ma dla nas nic piękniejszego. Kiedy 
rozmawiam z pracownikami socjalnymi, 
widzę, że największa radość jest właśnie 
wtedy, kiedy uda się pomóc rodzinie lub 
osobie starszej – czy to poprzez udzielenie 
odpowiedniej opieki, czy poprzez zakup 
s p r z ę t u  r e h a b i l i t a c y j n e g o ,  c z y 
wyremontowanie mieszkania. Właśnie 
z tego czerpią satysfakcję.

Alicja Krause

Pomagają
potrzebującym

W wydatkach budżetu gminy zaplanowanych na 2023 r.
na pomoc społeczną przeznaczono ponad 12 mln zł,

co stanowi 10,5 proc. wszystkich wydatków.
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Soleckie Centrum Kultury

ANDRZEJKI  DLA  DZIECI
SCK zaprasza dzieci do wspólnej zabawy 

andrzejkowej. Instruktorzy Soleckiego 
Centrum Kultury przygotowali wróżby 
andrzejkowe i muzyczno-twórcze zabawy. 27 
listopada w godz. 16.00-17.00 dla dzieci od 4 
do 5 lat, w godz. 17.30-18.30 dzieci 6-8 lat, 
a w godz. 19.00-20.00 dzieci +9 lat. Koszt to 
30 zł od dziecka. Obowiązują wcześniejsze 
zapisy w sekretariacie SCK pod nr. tel. 52 387 
01 57.

"ZRÓB  TO  Z  NAMI" -
- KALENDARZ  ADWENTOWY 
To propozycja dla dzieci w różnym 

wieku! 20 listopada br., godz. 17.00 – będzie 
można zrobić własnoręcznie kalendarz 
a d w e n t o w y  w  k s z t a ł c i e  c h o i n k i , 
z ciekawostką i zadaniem na każdy dzień 
Adwentu. Samodzielnie zrobiony cieszy 
najbardziej i wprowadzi w świąteczny 
nastrój. Koszt uczestnictwa w zajęciach to 20 
zł od osoby. Brak ograniczeń wiekowych, 
d z i e c i  m ł o d s z e  m o g ą  p r z y j ś ć 
z rodzicem/opiekunem (rodzic/opiekun 
bezpłatnie). Obowiązują wcześniejsze zapisy 
w sekretariacie SCK - 52 387 01 57.

KINO  KULTURA  24 LISTOPADA 
1 7 . 0 0  -  A N I A Z  Z I E L O N E G O 

WZGÓRZA – to wspaniała i spektakularna 
adaptacja znanej każdemu lektury szkolnej.

W dniach od 20 do 25 listopada br. SCK 
będzie realizowało projekt pn. „Poczuj 
Kujawy”. Celem projektu jest edukacja, 
popularyzacja tradycji regionu, wzmocnienie 
lokalnej świadomości oraz rozmiłowanie 
społeczności w kulturze Kujaw. Solec Kujawski 
położony jest na Kujawach, niestety mimo tego 
tradycje i kultura regionu nie są popularne, co 
więcej: wiedza mieszkańców w tym zakresie 
jest coraz mniejsza.

Projekt realizowany będzie w formie 
warsztatów, które skierowane są do dzieci 
z najstarszych grup przedszkolnych i dzieci 
szkolnych, a czwartek zadedykowany został 
seniorom oraz osobom z niepełnosprawnością.

W ramach projektu odbędą się warsztaty 

plastyczne na których będzie można zapoznać 
się ze wzorami kujawskimi - poprowadzą je 
instruktorzy SCK. Będą również warsztaty 
ruchowe – nauka kujawiaka lub zabaw 
kujawskich - prowadzone przez kierownika 
Zespołu Pieśni i Tańca Kujawy z Włocławka. 
Kujawy od kuchni to propozycja warsztatów 
kul inarnych -  przyrządzanie  potrawy 
kujawskiej pod okiem zawodowego kucharza. 
Nie zabraknie teorii – odbędą się prelekcje na 
temat kultury Kujaw, zwyczajów i stroju 
kujawskiego. 

Zwieńczeniem projektu „Poczuj Kujawy” 
będzie koncert Zespołu Pieśni i Tańca Kujawy, 
który odbędzie się 29 listopada br. o godz. 17.00 
na sali widowiskowej SCK. 

Zespół Pieśni i Tańca „Kujawy” powstał 
w maju 1985. Od 2013 r. zespół działa pod 
skrzydłami Centrum Kultury „Browar B.”. 

W 2025 roku zespół będzie świętował 40 – lecie 
działalności, a przez wszystkie lata swojego 
i s tn ien ia  da ł  oko ło  1500  koncer tów. 
Występował wielokrotnie we Francji, Anglii, 
Włoszech, Portugalii, Szwecji, Hiszpanii, na 
Białorusi, na Litwie, Słowacji, Węgrzech, Rosji, 
Turcji, Bułgarii i północnej Walii, zdobywając 
wiele nagród i wyróżnień. W zespole Pieśni 
i Tańca „Kujawy” ćwiczy ponad sto osób 
w pięciu grupach tanecznych: Skrzaty, 
Stokrotki, Malwy, Reprezentacyjna i Oldboye. 
Tancerzom przygrywa kapela ludowa. 
W reper tuarze  zespołu  oprócz tańców 
kujawskich są również tańce narodowe oraz 
z innych regionów Polski.

Wejściówki na koncert będzie można 
odbierać od 20 listopada 2023 r. w SCK – od 
godz. 8.00 do 16.00 w sekretariacie oraz od 
godz. 17.00 w punkcie/kasie SCK.

Z okazji Narodowego 
Święta Niepodległości 10 
l i s topada  b r.  So leck ie 
Centrum Kultury zaprosiło 
n a  k o n c e r t  A n d r z e j a 
S i k o ro w s k i e g o  i  M a i 
Sikorowskiej z zespołem. 
W wykonaniu tego znanego 
duetu miel iśmy okazję 
wysłuchać największych 
p r z e b o j ó w ,  w  t y m 
z repertuaru grupy „Pod 
Budą”. Oryginalne teksty, 
w s p a n i a ł a  m u z y k a 
i niepowtarzalna atmosfera 
sprawiły, że koncert był 
absolutnie zachwycający.

Poczuj
Kujawy

„ M o j e  ż y c i e  j e s t  p r a w d z i w y m 
cmentarzem nadziei” – mawia rudowłosa 
Ania. Przynajmniej do czasu, gdy trafia do 
domu Maryli  i  Mateusza,  starszego 
rodzeństwa, które zapragnęło adoptować 
chłopca. Przyjazd Ani nazwali straszną 
pomyłką władz sierocińca. Energiczna, 

pomysłowa i niekiedy teatralna Ania szybko 
zdobywa serce Mateusza, ale Maryla jest 
wobec niej bardziej surowa. W końcu to się 
zmieni. Ania będzie miała prawdziwy dom 
pełen miłości i przyjaźni.

Film familijny, od 8 lat.
19.00 - OBLICZE JEZUSA – czy 

możemy zobaczyć twarz niewidzialnego 
Boga? Czy na chuście z Manoppello i Całunie 
Turyńskim Zbawiciel zostawił nam swój 
wizerunek? Czy Jezus chciał, byśmy już tu, na 
ziemi mogli oglądać Boskie Oblicze? 
W poszukiwaniach odpowiedzi na te pytania 
pomaga widzowi w filmie m.in. znany aktor 
Marcin Kwaśny, czy nieoceniony Paul Badde 
– popularyzator i faktyczny odkrywca dla 
s ze rok iego  g rona  wie rnych  chus ty 
z Manoppello. Ale badanie wizerunków „nie 
ludzką ręką uczynionych”, choć fascynujące, 
schodzi na dalszy plan, gdy twórcy odkrywają 
duchową głębię kultu Najświętszego Oblicza. 

Widzimy ludzi, którzy dla Oblicza Jezusa 
odmieniają swoje życie, dokonują wielkich 
dzieł i z pokorą służą drugiemu człowiekowi. 
Odkrywamy wielowymiarową duchowość 
mistyków, którzy budowali ją na szczególnej 
czci Boskiego Oblicza, świętych, którzy 
widzieli ogromną wartość w kontemplowaniu 
twarzy Zbawiciela. 

Oblicze Jezusa przestaje być zwykłą 
filmową historią. Staje się dla widza 
spotkaniem! Spójrz w oczy Boga, daj się 
porwać Jego spojrzeniu i poczuć Jego miłość.

Dokumentalny, religijny.
Zwiastuny i opisy filmów na FB Kino 

Kultura, www.sck-solec.com i na FB       
SC K.

Kulturalny
przekładaniec
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Sport i rekreacja

Mateusz Czyżewski, prezes KS Unia 
Drobex Solec Kujawski i Szymon Raczyński, 
dyrektor klubu, zostali wyróżnieni brązową 
odznaką Ministra Sportu i Turystyki „Za zasługi 
dla Sportu”. Odznaki wręczył Marek Gralik, 
Kujawsko-Pomorski Kurator Oświaty podczas 
Gali Sportu Powiatu Bydgoskiego. Nagrodzeni 
otrzymali serdeczne gratulacje, w tym od 
soleckiego samorządu i Ośrodka Sportu i 
Rekreacji.

Sportowy
kalejdoskop

Z  KALENDARZA  IMPREZ
Krajowy Turniej Badmintona, 18-19 

listopada (hala OSiR);
M i s t r z o s t w a  W o j e w ó d z t w a 

K u j a w s k o - P o m o r s k i e g o  F T S 
Powiatowa Liga Taneczna o Puchar 
Starosty Bydgoskiego, 26 listopada 
(niedziela), godz. 10.00 (hala OSiR).

LIGOWE  ZMAGANIA
Pod koniec października tenisiści 

stołowi UKS „Top” grający w pierwszej 
lidze udali się do Gdańska na mecz z Balta 
KS AZS AWFiS Gdańsk II. Po wyrównanej 
rywalizacji gospodarze pokonali solecczan 
7:3. Następny mecz nasi zawodnicy 

rozegrali 11 listopada. Zaprezentowali się 
tego dnia naprawdę bardzo dobrze i byli 
o krok od sprawienia dużej niespodzianki. 
J e d n a k  o s t a t e c z n i e  u l e g l i  4 : 6 
Dekorglassowi Działdowo II. Kolejne 
mecze solecczanie rozegrają na wyjeździe, 
najpierw w Szczecinie, później w Nowym 
Dworze Mazowieckim.

TENIS  DRUŻYNOWY
UKS „Top” był organizatorem dwóch 

półfinałów rozgrywek drużynowych tenisa 
stołowego w ramach Licealiady. Do finału 
wojewódzkiego awansowały IX LO 
w Bydgoszczy, LO w Szubinie, LO 
w Sępólnie Krajeńskim i ZSLiT w Tucholi. 
ZSOiZ w Solcu Kujawskim reprezentowali 
Hubert Jankowski, Kacper Szumann 
i Jan Tarzyński. Rozgrywki w ramach 
Igrzysk Dzieci do finału wojewódzkiego 
włoniły drużyny SP nr 1 w Barcienie i SP nr 
4 w Solcu Kujawskim. Solecczanie grali 
w następującym składzie: Oskar Olędzki, 
Kacper Dziedzic i Maciej Radtke.

N a  p o c z ą t k u  l i s t o p a d a  o d b y ł  s i ę 
w Bydgoszczy 8th international Young Oyama's 
Cup. W turnieju wzięło udział 305 zawodników 
z 34 klubów z Polski, Łotwy i Niemiec. Zawody 
zakończyły się dla soleckiej reprezentacji 
dorobkiem czterech medali w konkurencji 
kumite. Srebro wywalczył Mateusz Przykłota, 
a brązowe medale zdobyli: Wojciech Kordus, 
Marcjan Ołownia i Stanisław Krajewski. 
W zawodach wzięli udział także: Marta 
Bambrowicz, Artur Kraczkowski, Michał 
Banicki, Jakub Śligowski, Oskar Krzycki, 
Piotr Zawadzki i Maksymilian Pełczyński.     
-To było bardzo dobre doświadczenie i przede 
wszystkim dobrze zorganizowana impreza 
przez sensei Jarosława Remusa i Bydgoski 
Klub Kyokushin Karate – podsumował Tomasz 
Marcysiak, prezes soleckiego klubu Karate 
Kyokushin.



Państwo Elżbieta i Mieczysław Nowakowie brali 
ślub 25 listopada 1972 r. w Solcu Kujawskim. Wychowali 
dwie córki i mają dwóch wnuków.

Państwo Anna i Ryszard Chwałkowie brali ślub 25 
sierpnia 1973 r. w Solcu Kujawskim. Wychowali troje 
dzieci i mają czworo wnuków.

Państwo Genowefa i Genarro Szukalscy brali ślub 
26 stycznia 1963 r. w Solcu Kujawskim. Wychowali 
dwoje dzieci, mają czworo wnuków i troje prawnuków.

Państwo Sabina i Piotr Sujkowscy brali ślub 3 marca 
1973 r. w Solcu Kujawskim. Wychowali trójkę dzieci 
i mają dwoje wnuków.

przyznawane przez Prezydenta  RP na wniosek 
zainteresowanych jubilatów, bądź ich bliskich, opisała 
w swoim wierszu jedna z uczestniczek uroczystości. 
I właściwie jest w nim zawarta cała prawda o wspólnej 
drodze par małżeńskich, idących wspólnie przez życie już 
od pół wieku. Choć z małym wyjątkiem. Jedno z małżeństw, 
które przybyło do ratusza przeżyło ze sobą już 60 lat. 

W czasie jubileuszowych spotkań jest okazja do 
rozmowy, opowiedzenia o sobie, swoich rodzinach, o tym, 

co przez te wspólne lata się wydarzyło. W poprzednich 
latach wielu obecnych małżonków poznawało się 
najczęściej na zabawach czy w pracy. Tym razem jednak 
z opowieści złotych jubilatów wyłonił się zgoła odmienny 
obraz.

Jedna para poznała się dzięki miłości do… książek. 
Przyszły pan młody uwielbiał czytać, ale zamiast do 
biblioteki, chodził do rodzinnego domu jego wybranki, gdyż 
jej brat – kolega bibliofila– miał pokaźny księgozbiór. 
W drugim wypadku spotkanie zaaranżowała rodzina. 
Mogłoby się wydawać, że młodzi nie musieli przypaść sobie 
do gustu, jednak stało się inaczej. Zaiskrzyło. I tak już od 50 

lat. Aby dobrze pamiętać rok ślubu, znajduje się on na 
rejestracji samochodu. Następna para poznała się też trochę 
nietypowo, bo na spotkaniu z okazji Dnia Kobiet. I ostatnia 
para poznała się również w wyjątkowych okolicznościach – 
na chrzcinach. Późniejszy pan młody był chrzestnym, 
a w gronie gości znajdowała się przyszła wybranka.

Jubilatów, zarówno panów, jak i niektóre panie, łączą 
wspólne pasje, jak na przykład wędkarstwo. Jedna z par do 
dziś na wspólne wędkowanie udaje się nad Wisłę rowerami. 
I tak od wielu lat kultywują ten zwyczaj. Jubilaci mogą się 
też pochwalić wyjątkowo długim czasem aktywności 
zawodowej. Jeden z panów wspomniał, że przepracował 52 
lata, inny - prawie 50 lat. Kolejny wspomniał o trudnych 

czasach wojny, kiedy to o mało nie stracił życia. Jednak 
większość wspomnień odwoływała s ię  do tych 
pozytywnych wydarzeń. Jubilaci są do dziś aktywni i, jak 
mówią, to sprawia, że dobrze się trzymają.

Medale w imieniu prezydenta przekazała jubilatom 
burmistrz Teresa Substyk, a życzenia i gratulacje 
przekazali także Bartłomiej Czaki, przewodniczący rady 
miejskiej i Justyna Żebrowska – Dudek, kierownik 
Urzędu Stanu Cywilnego.

Połowa
wieku razem

Dokończenie ze str. 2



Właściciele nieruchomości, którzy 
posiadają zbiorniki bezodpływowe lub 
przydomowe oczyszczalnie ścieków 
podlegają kontroli dotyczącej realizacji 
obowiązku pozbywania się nieczystości 
ciekłych z terenu nieruchomości co 
najmniej raz na dwa lata, na podstawie art. 
6 ust. 5a i ust 5aa  ustawy z dnia 13 września 
1996r. o utrzymaniu czystości i porządku 
w gminach (Dz. U. z 2023r., poz. 1469 t.j.). 
Kontrole zaczęły się w listopadzie. Na 
pierwszy ogień poszła Chrośna.

Jak informują pracownicy Wydziału 
Utrzymania Miasta, kontrole polegają na 
wezwaniu właścicieli nieruchomości do 
u r z ę d u  w  c e l u  o k a z a n i a  u m o w y 
z przedsiębiorcą posiadającym zezwolenie 
n a  o p r ó ż n i a n i e  z b i o r n i k ó w 
bezodpływowych lub przydomowych 
oczyszczalni ścieków na terenie gminy, 
a także dowodów potwierdzających 
uiszczanie opłat za wykonanie usługi 
(rachunki lub faktury, na których wskazany 
będzie adres nieruchomości i ilość 
odebranych nieczystości ciekłych). 
Posiadane rachunki muszą potwierdzać 
regularność  wywozu n ieczys tośc i 
ciekłych.

Kontrole prowadzą pracownicy 
Referatu Ochrony Środowiska i Rolnictwa.

Właściciele nieruchomości, którzy nie 
mają podpisanych umów na opróżnianie 
zb io rn ików bezodp ływowych  lub 
przydomowych oczyszczalni ścieków, 
p o w i n n i  z a w r z e ć  t a k i e  u m o w y 
niezwłocznie.

Zgodnie z Regulaminem utrzymania 
czystości i porządku na terenie Gminy Solec 
K u j a w s k i m  n i e c z y s t o ś c i  c i e k ł e 
g r o m a d z o n e  w  z b i o r n i k a c h 
b e z o d p ł y w o w y c h  n a l e ż y  u s u w a ć 
z  c z ę s t o t l i w o ś c i ą  z a p e w n i a j ą c ą 
niedopuszczenie  do  przepełnienia 

zbiorników, jednak nie rzadziej niż raz na 6 
miesięcy. Natomiast nieczystości ciekłe 
z osadników w instalacjach przydomowych 
oczyszczalni ścieków, należy usuwać 
z częstotliwością wynikającą z instrukcji 
eksploatacji oczyszczalni, jednak nie 
rzadziej niż raz na rok.

Wywozu nieczystości ciekłych należy 
dokonywać wyłącznie za pośrednictwem 
przedsiębiorcy posiadającego zezwolenie 
burmistrza Solca Kujawskiego na 
prowadzenie działalności w zakresie 
opróżniania zbiorników bezodpływowych 
l u b  o s a d n i k ó w  w  i n s t a l a c j a c h 
przydomowych oczyszczalni ścieków 
i transportu nieczystości ciekłych na 
terenie gminy Solec Kujawski. Wykaz 
przedsiębiorców znajduje się na stronie 
BIP Gminy Solec Kujawski w zakładce 
Rejestry, archiwa i ewidencje.

Zgodnie z art. 10 ustawy z dnia 13 
września 1996 r. o utrzymaniu czystości 
i porządku w gminach, kto nie wykonuje 
t y c h  o b o w i ą z k ó w  o r a z  u t r u d n i a 
przeprowadzenie kontroli podlega karze 
grzywny.

Bardzo serdecznie dziękujemy 
każdemu z Państwa, kto w 2023 r. 
wpłacił 1,5% na konto Stowarzyszenia 
Rozwoju Solca Kujawskiego.

Otrzymane środki wykorzystujemy 
rozsądnie, przede wszystkim jako 
"inwestycję w młodzież". Każdego 
roku zasilamy fundusz na Stypendia 
Rozwojowe dla uczniów i studentów 
zamieszkujących na terenie naszego 
miasto i gminy oraz wspomagamy 
studentów realizujących indywidualne, 
międzynarodowe kursy lub programy 
edukacyjne.

Dziękujemy! 

Elżbieta Wysocka
Prezes Stowarzyszenia

Rozwoju Solca Kujawskiego 

Jak mogliśmy już zauważyć coś 

zaczęło się dziać na Skwerze A. Hedy – 
Szarego koło muzeum. 27 października br. 
została podpisała umowa z wykonawcą 

Będzie
tężnia

Umowy
do kontroli

zadania pn. „Zagospodarowanie Skweru 
gen. Antoniego Hedy-Szarego wraz 
z budową tężni solankowej” z firmą  
YARDO BLUE Łukasz Okruciński. 
Z a d a n i e  z o s t a n i e  w y k o n a n e 
z dofinansowaniem w ramach poddziałania 
„Wsparcie na wdrażanie operacji w ramach 
strategii rozwoju lokalnego kierowanego 
przez społeczność” w ramach działania 
„Wsparcie  d la  rozwoju lokalnego 
w ramach inicjatywy LEADER” objętego 
Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich 
na lata 2014-2020 w zakresie rozwoju 
ogólnodostępnej  i  niekomercyjnej 
i n f r a s t r u k t u r y  t u r y s t y c z n e j  l u b 
rekreacyjnej lub kulturalnej. Dotacja 
wynosi 162 tys. zł, a prace mają potrwać do 
początku stycznia przyszłego roku.



W związku ze zbliżającym się okresem 
zimowym Miejsko- Gminny Ośrodek 
Pomocy Społecznej (ul. T. Kościuszki 12) 
zwraca się z apelem od mieszkańców 
o zgłaszanie informacji dotyczących 

ewentualnego przebywania na terenie 
miasta i gminy osób bezdomnych. 

Jeśl i  mają Państwo informacje 
o osobach zagrożonych bezdomnością 
i osobach bezdomnych przebywających na 
kla tkach schodowych,  piwnicach, 
działkach ogrodniczych, garażach, 
w parku miejskim, pustostanach lub innych 
m i e j s c a c h  -  p r o s i m y  o  k o n t a k t 
z sekretariatem ośrodka po nr tel. kom. 
798-422-413 lub 798-476-281; bądź 
zgłoszenie tego faktu do Komisariatu 
Policji przy ul. Toruńskiej 15 (tel. 
alarmowy 997).

Osoby bezdomne i znajdujące się 
w sytuacji kryzysowej mogą uzyskać 
pomoc pod numerem bezpłatnej infolinii 
0-800-301-630, czynny od poniedziałku do 
piątku od 7.00 do 15.00. Również po godz. 
pracy urzędu można kontaktować się 
z Wojewódzkim Centrum Zarządzania 
Kryzysowego pod nr 52 34-97-777.

Osoby bezdomne ze strony ośrodka 
pomocy społecznej mogą zostać objęte 
wsparciem finansowym na zaspokojenie 
n i e z b ę d n y c h  p o t r z e b  ż y c i o w y c h 
w związku z  t rudnymi warunkami 
atmosferycznymi bądź skierowane do 
noclegowni lub schroniska na terenie 
naszego województwa (tj. Kujawsko-
Pomorskie Stowarzyszenie Pomocy 
Bliźniemu „JUDYM” Kołaczkowo 
k/Szubina).

Dyrektor MGOPS
Hanka Stamm

Apel ośrodka
pomocy

Światowy Dzień Życzliwości, którego 
tradycja sięga 1973 r. jest obecnie 
obchodzony w 180 krajach świata. Z tej 
okazji Środowiskowy Dom Samopomocy 
serdecznie zaprasza mieszkańców Solca 
Kujawskiego we wtorek 21 listopada br. 
w godz. 12.00-13.00 na skwer im. 
H. Jordana by wspólnie świętować ten 
Dzień. Naszą inicjatywą jest uwrażliwienie 
ludzi na potrzeby innych, wzajemna 
życzliwość, wzbudzenie pozytywnych 
emocji. Pamiętajmy, że pozytywna 
energia, którą przekazujemy w świat do 
ludzi, wraca do nas z nawiązką.

Społeczność
Środowiskowego Domu 

Samopomocy

Bądźmy życzliwi
na co dzień

Wyrazy wdzięczności 
Dla Prezesa Grupy Kapitałowej Solbet

Doktora Honoris Causa
Honorowego Obywatela Solca 

Kujawskiego

Pana Marka Małeckiego

za bezinteresowną pomoc w leczeniu,
za wspaniałomyślność i dobre serce

składa Marcin Wesołowski z rodziną

Wielkimi krokami zbliża się okres 
świąteczny. Biblioteka Publiczna serdecznie 
zaprasza wszystkich mieszkańców na 
KIERMASZ ŚWIĄTECZNY. Już 10 grudnia 
od godziny 16.00 drzwi biblioteki zostaną 
otwarte, by poczuć magię świąt. W programie 
wiele atrakcji. Dla najmłodszych warsztaty 
plastyczne i zabawy tematyczne. Nieco starsi 
będą mogli skorzystać z kiermaszu i zakupić 
przepiękne świąteczne ozdoby. Nie lada gratka 
szykuje się także dla fanów poezji. Za sprawą 
członków grupy poetyckiej Hotel Słów 
usłyszymy przepiękne wiersze. Odbędą się 
także warsztaty z makramy oraz tworzenia 
świątecznych kartek z wykorzystaniem 
elementów kligrafii. Biblioteka zaprasza 
uczniów klas III, IV i V szkół podstawowych na 
konkurs czytelniczy na podstawie powieści 
Marcina Pałasza „Sposób na elfa” – 1 grudnia, 
godz. 16.00 oraz wszystkie dzieci szkolne na 
ANDRZEJKI – także w bibliotece – 24 
listopada od 16.00 do 17.30. Zajmij miejsce 

Świąteczny
kiermasz

BIBLIOTEKA PUBLICZNA w kręgu słuchania wierszy! – to kolejne 
zaproszenie do biblioteki. Skierowane do 
piszących do szuflady na spotkanie 
prowadzone przez kobietę treściującą – 
Małgorzatą Siemianowską (17 listopada, 
godz. 18.00).
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